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سرویس سیاسی -       جمع آوری امضا برای استیضاح وزیر راه و شهرسازی درحالی در 
دستور کار برخی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی قرار گرفته که برخی معتقدند که 
این اقدام یک تسویه حساب سیاسی است و استیضاح تنها خانم وزیر دولت چهاردهم 

در شرایط کنونی مشکلی را حل نخواهد کرد.
طرح اســتیضاح فرزانه صادق مالواجرد وزیر راه و شهرســازی دولت چهاردهم در 
مجلس با جمع آوری حدود ۴۱ امضا از سوی نمایندگان مجلس کلید خورد و طراح 
این استیضاح که هشت محور برای آن تعریف شده، محمد منان رئیسی نماینده قم بود.

پس از استیضاح وزیر اقتصاد و کارت زرد به وزیر کار، به نظر می رسد اکنون یک جریان 
خاص در مجلس با اســتناد به حادثه انفجار در بندر شهید رجایی، به دنبال استیضاح 
وزیر راه و شهرسازی در مجلس است، استیضاحی که در صورت اعلام وصول دومین 
موردی است که در کمتر از یکسال و تنها با گذشت حدود ۱۰ ماه از آغاز به کار دولت 

چهاردهم در مجلس بررسی می شود.
طراحان استیضاح معتقدند فرزانه صادق با کنار گذاشتن رئیس پیشین سازمان بنادر و 
دریانوردی در بهمن ۱۴۰۳ و جایگزینی او با یک فرد فاقد تجربه و غیرمرتبط با این 
حوزه، زمینه اهمال و انفعال در ســازمان بنادر و دریانوردی را فراهم آورده اســت، اما 
مخالفان اســتیضاح نظر دیگری دارند و عملکرد وزیر راه و شهرســازی را با توجه به 

امکانات و منافع کشور طی ۸ ماه گذشته قابل دفاع می دانند.
تجربه نشان داده استفاده زودهنگام از ابزار استیضاح نه تنها مشکلی را حل نمی کند بلکه 
به بی ثبانی مدیریتی در حوزه مربوطه دامن می زند، در این راستا بارها روسای مجالس 
کشــورمان در دوره های مختلف در زمان مطرح شدن استیضاح وزرا بر این موضوع 
تاکید کرده اند که استیضاح آخرین مرحله وظیفه نظارتی است و نمایندگان می توانند 
قبل از اقدام به استیضاح از ابزارهای دیگر همچون تذکر، سوال و جلسات بررسی و 

کارشناسی استفاده کنند.
اقداماتی مانند استیضاح در اوج بحران خطاست

در آخرین اظهار نظر، محمد باقر قالیباف ۱۱ دی ۱۴۰۳ در نطق میان دستور خود درباره 
استیضاح عبدالناصر همتی وزیر امور اقتصادی و دارایی گفته بود: همه و مخصوصا 
نیروهای انقلابی باید به این امر توجه داشــته باشند که مردم فقط و فقط دنبال کنترل 
قیمت ارز هستند و تا زمانی که جلسات نظارتی در سطوح مختلف مجلس و پیگیری ها 
در جلسات هماهنگی بین قوا به بن بست نرسد، اقداماتی مانند استیضاح در اوج بحران 
قیمت ارز، خطاست. چنین تصمیمی هر چند ممکن است برای مجلس آورده سیاسی 
بیاورد اما آنچه در عمل اتفاق می افتد لطمه به اقتصاد و زندگی مردم است چرا که بازار 
ارز را برای چندماه بی متولی می کند و مسئولین اجرایی توجیه کافی برای رها کردن 

قیمت ارز پیدا خواهند کرد.
البته استیضاح به عنوان یک حق قانونی و ابزار نظارتی در قانون اساسی برای نمایندگان 
تعریف شده است، ولی همگان حتی خود نمایندگان هم معتقد هستند اگر این اقدام در 

جای درست و زمان استفاده نشود نتیجه عکس خواهد داد.
بعد از مطرح شــدن استیضاح همتی وزیر پیشــین اقتصاد، بسیاری از کارشناسان و 
نمایندگان مجلس معتقد بودند نباید در آن مقطع انجام می شد، چون در شرایط درستی 
مطرح نشده بود. امروز نیز شاهدیم که دومین استیضاح دولت چهاردهم درحال پیگیری 

از سوی برخی از نمایندگان حامی یک طیف خاص در مجلس است.
استیضاح وزیر راه، تسویه حساب سیاسی

در این راستا حمیدرضا گودرزی عضو کمیسیون عمران مجلس و نماینده الیگودرز، 
گفت: کاملا مشــخص است گروه متقاضی استیضاح وزیر راه و شهرسازی به دنبال 
تسویه حساب های سیاسی خود با خانم صادق هستند، و گرنه در شرایطی که هنوز 
کمتر از ۱۰ ماه از آغاز به کار دولت نگذشته دومین استیضاح خود را مطرح نمی کردند.

وی افزود: طراحان استیضاح می گویند که یکی از دلایل این اقدام حادثه بندر رجایی 
شهر است آخر چه طور می شود که هنوز سه روز از حادثه نگذشته و ابعاد آن کاملا 

مشخص نیست طرح استیضاح یک وزیر را مطرح می کنید.
این نماینده مجلس شورای اسلامی می گوید: تجربه نشان داده و همانطور که در موضوع 
استیضاح وزیر اقتصاد شاهد بودیم، استفاده زودهنگام از ابزار استیضاح مشکلات را نه 

تنها حل نمی کند بلکه به بی ثبانی مدیریتی کشور دامن می زند.
استیضاح وزیر راه به ضرر کشور است

همچنین مهرداد لاهوتی نماینده لنگرود در مجلس و عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
گفت: بسیاری از نمایندگان معتقدند نقاط قوت وزیر راه بر نقاط ضعف او پیشی دارد، 
در مدت تصدی خانم صادق کارها متوقف نشــده و برخی پروژه ها با سرعت پیش 

رفته است.
این نماینده مجلس با تاکید بر این که این استیضاح به ضرر کشور خواهد شد، بیان کرد: 

خانم فرزانه صادق شایسته فرصت بیشتری برای خدمت رسانی است.
نماینده لنگرود در مجلس ضمن مخالفت با این طرح استیضاح اظهار داشت: قطعا با 
توضیحاتی که خانم وزیر در کمیسیون ارائه می دهند استیضاح منتفی می شود و طراحان 
امضای خود را پس خواهند گرفت، اگر هم قانع نشوند، ۸۵ درصد نمایندگان به عملکرد 

وزیر راه و شهرسازی نگاه مثبت دارند و به استیضاح رأی نمی دهند.
استیضاح باید فارغ از جهت گیری های سیاسی باشد

باید به این موضوع تاکید شود که براساس قانون، استیضاح زمانی مشروعیت دارد که سه 
شرط اساسی در آن رعایت شود: اول، مبتنی بر شواهد و مستندات عینی درباره عملکرد 
وزارتخانه باشد. دوم، فارغ از جهت گیری های جناحی و صرفاً در راستای بهبود اداره 
کشور صورت گیرد. سوم، وزیر مورد استیضاح فرصت کافی برای دفاع از خود و ارائه 

توضیحات شفاف داشته باشد.
اگر استیضاح از این چارچوب خارج شود نه تنها منافع ملی را حفظ نمی کند بلکه عاملی 

برای تشدید اختلافات و مشکلات اساسی در کشور خواهد شد.
روند بررسی طرح استیضاح یک وزیر در صحن علنی مجلس

طبق اصل ۸۹ قانون اساسی، نمایندگان مجلس می توانند در مواردی که لازم می دانند 
هیات وزیران یا هر یک از وزرا را استیضاح کنند، استیضاح وقتی قابل طرح در مجلس 
است که با امضای حداقل ۱۰ نفر از نمایندگان به هیات رئیسه مجلس تقدیم شود. وزیر 
مورد استیضاح باید ظرف مدت ۱۰ روز پس از طرح آن در مجلس حاضر شود و به 
آن پاسخ گوید و از مجلس رأی اعتماد مجدد بخواهد. در صورت عدم حضور هیات 
وزیران یا وزیر برای پاسخ، نمایندگان مزبور درباره استیضاح خود توضیحات لازم را 
می دهند و در صورتی که مجلس مقتضی بداند اعلام رأی عدم اعتماد خواهد کرد. اگر 
مجلس رأی اعتماد نداد وزیر مورد استیضاح عزل می شود. در هر دو صورت وزرای 
مورد اســتیضاح نمی توانند در هیات وزیرانی که بلافاصله بعد از آن تشکیل می شود 
عضویت پیدا کنند. همچنین بر اساس ماده ۲۱۹ آیین نامه داخلی پارلمان، نمایندگان 
مجلس می  توانند، با در نظر گرفتن اصل هشــتاد و نهم قانون اساســی، وزیر یا هیات 
وزیران را اســتیضاح کنند. اســتیضاح وقتی قابل طرح در مجلس است که به امضای 

حداقل ۱۰ نفر از نمایندگان برسد.
نتیجه گیری؛ استیضاح نباید بیشتر به مشکلات کشور دامن بزند

باید به این نکته تاکید کرد که مجلس به عنوان نهاد قانونگذاری و نظارتی، مسئولیت 
خطیری در پاسداری از قانون اساسی دارد و استیضاح باید محملی برای پیشبرد اهداف 
ملی باشد نه اینکه باعث افزایش مشکلات کشور و لطمه زدن به مردم شود، در شرایطی 
که کشــور نیازمند ثبات، بازسازی ســاختار اقتصادی و اجرای برنامه های توسعه ای 
است، تضعیف مکرر دولت تنها به کاهش اعتماد عمومی، بی ثباتی مدیریتی و افزایش 

مشکلات اقتصادی در کشور دامن می زند.

استیضاح، ابزار نظارتی یا عاملی  
برای تسویه حساب سیاسی

ســرویس سیاسی -   جلسه شورای سیاست گذاری حزب ندای ایرانیان به ریاست 
معاون سیاسی حزب و حضور سید شهاب الدین طباطبایی، دبیر کل و اعضای شورای 

سیاست گذاری برگزار شد.
در این جلســه، موضوعات مختلفی از جمله »انفجار بندر شــهید رجایی«، »پروژه 
پتروشیمی میانکاله«، »مذاکرات ایران و آمریکا« و »لایحه حمایت از زنان« مورد بحث 

و بررسی قرار گرفت.
در ابتدای جلسه، اعضای شورای سیاست گذاری با ابراز تاسف عمیق نسبت به حادثه 
غم انگیز در بندر شهید رجایی، ضمن اعلام همدردی مجدد با خانواده های داغدار و 
آرزوی سلامتی برای مصدومان، بر لزوم شفاف سازی علل وقوع حادثه، پاسخ گویی 

مسئولانه نهادهای ذی ربط و پیشگیری از تکرار چنین فجایعی تأکید کردند.
حزب ندای ایرانیان این حادثه را نه تنها یک رویداد تلخ انسانی، بلکه نشانه ای از ضعف 
ساختاری در حوزه ایمنی شغلی و نظارت فنی می داند که نیازمند اصلاحات فوری و 

شفاف در سطح ملی است.
در ادامه، انیسه صالحی رئیس شعبه هرمزگان حزب ندای ایرانیان، گزارشی تفصیلی از 
اقدامات میدانی و مسئولانه این شعبه ارائه داد. این گزارش به ویژه بر نقش فعال و انسانی 
اعضای حزب در ســاعات و روزهای پس از حادثه تمرکز داشت. از جمله اقدامات 
می توان به سازمان دهی پویش نذر خون و مشارکت هدفمند اعضای حزب در اهدای 
خون به مجروحان، هماهنگی و تسهیل حضور نیروهای امدادی و درمانی داوطلب در 
محل حادثه و همراهی مؤثر با خانواده های آسیب دیده در فرآیندهای حمایتی و پیگیری 

مطالبات آنان اشاره کرد.
در ادامه جلسه، کمیسیون محیط زیست حزب گزارشی جامع از آخرین تحولات مرتبط 

با پروژه پتروشیمی میانکاله ارائه داد.
در پایان این گزارش، کمیسیون محیط زیست ضمن استقبال از تصمیم دولت در توقف 
این پروژه و موضع گیری مناسب ریاست جمهوری، اعلام کرد که حزب ندای ایرانیان با 
تمرکز راهبردی بر مسائل محیط زیست، همچنان به رصد و پیگیری دقیق این گونه موارد 
خواهــد پرداخت و در چارچوب مطالبات مردمی، تلاش خود را معطوف به ارتقای 

کیفیت حکمرانی زیست محیطی و ترویج توسعه پایدار خواهد کرد.
موضوع دیگری که در دســتور جلســه قرار داشت، بررسی مذاکرات ایران و آمریکا 
بود. در این جلســه، گزارشــی از دور سوم مذاکرات ایران و آمریکا در مسقط توسط 
احسان ارجمند، رئیس کارگروه بین الملل و سیاست خارجی حزب ندای ایرانیان ارائه 
شد. شورای سیاست گذاری حزب ندای ایرانیان با نگاهی مسئولانه به شرایط حساس 
کشــور و با باور به کارآمدی دیپلماسی در عبور از بحران های بین المللی، از هرگونه 
تلاش هدفمند و گفت وگوی میان جمهوری اسلامی ایران و ایالات متحده آمریکا، 
در چارچوب حفظ عزت و منافع راهبردی کشور که با هدف رفع تحریم ها، کاهش 
تنش ها و تسهیل شرایط اقتصادی و معیشتی مردم صورت گیرد، حمایت کامل خود 

را اعلام می کند.
حزب ندای ایرانیان تأکید دارد که حل و فصل پرونده های پیچیده سیاست خارجی از 
مسیر تعامل و گفت وگوی مستقیم، نیازمند اجماع داخلی، انسجام راهبردی و پرهیز 
از مصلحت سنجی های کوتاه مدت و جناحی است. از این رو، شورا از همه نیروهای 
مؤثر در حاکمیت می خواهد که با نگاه ملی و فراجناحی، از ابتکارهای دیپلماتیک در 

این مسیر حمایت کنند.
اعضای شورا ضمن هشدار نسبت به پیامدهای ادامه تحریم ها بر معیشت مردم و توسعه 
ملی، بر ضرورت شکل گیری توافقی پایدار، عادلانه و متوازن تأکید کردند؛ توافقی که 
بتواند در عین حفظ اصول و استقلال کشور، مسیر را برای بازگشت به مدار تعامل سازنده 
با جهان و بهره گیری از فرصت های اقتصادی و فناورانه در سطح بین المللی فراهم سازد.

در پایان این نشست، کمیسیون زنان حزب ندای ایرانیان گزارشی تحلیلی از آخرین 
وضعیت لایحه حمایت از زنان ارائه کرد و با تأکید بر اهمیت تصویب هرچه سریع تر 
این لایحه، نسبت به اهمال نهادهای مسئول در روند تصویب و اجرای آن هشدار داد.

حزب ندای ایرانیان:

از حادثه انفجار بندر شهید رجایی باید 
برای ساخت آینده ای ایمن تر درس گرفت

سرویس سیاسی -    مشاور رئیس جمهور در امور احزاب و تشکل ها گفت: انتظارات 
دولت از تشــکل ها تنها طرح مســئله نیست، ما به دنبال تشکل هایی هستیم که برای 
چالش ها راه حل داشــته باشند. تجربه نشــان داده است که راهکارها از دل تخصص 

بیرون می آیند، نه از دل بوروکراسی.
نشست مشورتی و تخصصی با حضور مشاور رئیس جمهور در امور احزاب و تشکل ها 
و جمعی از نمایندگان تشکل های فعال در حوزه کشتیرانی، در راستای تقویت تعامل 
سازنده میان دولت و بخش خصوصی، برگزار شد و نورالدین آهی در این نشست با 
تأکید بر باور دولت چهاردهم به تخصص گرایی و نقش آفرینی بخش خصوصی اظهار 
داشت: دولت به این نتیجه رسیده که حل بسیاری از مسائل کشور بدون ورود جدی 
تشکل های تخصصی ممکن نیست. ما در این مسیر به دنبال ارتباط مستقیم، مستمر و 

تعریف شده با بدنه نخبگانی و تخصصی کشور هستیم.
در این نشست، نمایندگان تشکل های کشتیرانی با اشاره به چالش های موجود، خواستار 
به رسمیت شناخته شدن جایگاه واقعی بخش خصوصی در سیاست گذاری های کلان 
شدند. از جمله مطالبات مطرح شده در این نشست می توان به شفاف سازی رویه های 
تجــاری، کاهش مداخلات نهادهای خصولتی، رفع انحصار از زنجیره های تامین و 
توزیع، اصلاح سیاست های تعرفه ای و مالیاتی، و تسهیل فرآیندهای گمرکی و ترخیص 

کالا اشاره کرد.
نمایندگان همچنین تأکید کردند که حضور مستمر تشکل های تخصصی در فرایند 
تدوین مقررات مرتبط با تجارت دریایی و کشتیرانی، ضامن ارتقای بهره وری و کاهش 
هزینه های ملی خواهد بود. آنان خواستار ایجاد یک میز تخصصی دائم برای ارتباط 

ساختارمند با دولت و پیگیری مصوبات مشترک در حوزه حمل ونقل دریایی شدند.

مشاور رئیس جمهور در امور احزاب و تشکل ها:

راهکارها از دل تخصص بیرون می آیند، 
نه از دل بوروکراسی

سیاسی

ســرویس سیاسی -   رئیس جمهور در گفت وگو با 
تهــران تایمز درباره تفاوت های زندگی خود پیش 
و پس از ریاست جمهوری گفت: کار طبیعتاً خیلی 
سخت شده اما اینکه دنبال رفع گرفتاری های مردم 

هستیم در نتیجه لذت بخش است.
خبرنگار تهران تایمز در گزارشی نوشت: هفته گذشته 
آقای پزشکیان و هیئت همراه در سفری رسمی راهی 
جمهوری آذربایجان شــد. ســفری که برای دو روز 
برنامه ریزی شــده بود؛ روز اول در باکو و روز دوم در 
گنجه، مدفن شاعر پرآوازه فارسی زبان حکیم نظامی 
گنجوی. اما بروز فاجعه آتش ســوزی در بندرعباس، 

سفر را کوتاه کرد.
هواپیما ساعتی پیش از اذان ظهر فرودگاه مهرآباد تهران 
را ترک کرد و با عبور از دریای خزر، راهی باکو شــد. 
از ابتدای پرواز با مسئولان رسانه ای ریاست جمهوری 
صحبت و درخواســت کردم که با آقای پزشــکیان 
مصاحبه ای کوتاه و غیررسمی داشته باشم. موافق بودند 
و گفتند با او مطرح می کنیم. فاصله آنقدر کوتاه بود که 
تا آمدیم به خودمان بجنبیم، در فرودگاه باکو با آسمانی 
پوشیده از ابر به همراه بادی تند و سرد، به زمین نشستیم.

ســفر بسیار کوتاه و فشرده بود. آنقدر فشرده که حتی 
فرصتی برای خــوردن ناهار هم پیدا نکردیم. آخرین 
برنامه آقای پزشکیان دیدار با ایرانیان و دانشجویان مقیم 
باکو بود. بلافاصله پس از اتمام آخرین برنامه به سرعت 
راهی فرودگاه شــدیم و بار دیگر پیگیری برای انجام 
مصاحبه آغاز شــد. شام مختصری در پرواز سرو شد. 
نقشــه و اطلاعات پرواز نشان می داد که فقط ۲۰ دقیقه 

دیگر تا تهران فاصله داریم.
آقای پزشــکیان در راهروی هواپیما آمده و با همراهان 
سلام و احوالپرسی می کرد و خسته نباشی می گفت. به 
من که رسید در تلفن همراهم عکس صفحه اول روزنامه 
فردا را نشانش دادم؛ تصویری که در حال فشردن دست 

الهام علی اف بود با این تیتر؛ در مسیر دوستی.
به آقای پزشکیان گفتم، رؤسای جمهور برخی کشورها 
در پرواز با خبرنگاران مصاحبه هایی غیررسمی دارند 
و من هم می خواهم در همین فضا چند ســوال از شما 
بپرسم. آقای رئیس جمهور گفت؛ داریم می رسیم ولی 
بیا جلو تا ببینیم چه می شود. چند دقیقه بعد در جلوی 
هواپیما کنار رئیس جمهور نشسته بود و داشتم سوالات 
خود را می پرسیدم. چند دقیقه بعد از اینکه مصاحبه تمام 

شد، هواپیما در تهران به زمین نشست.
آنچه در ادامه می خوانید متن این مصاحبه با مســعود 

پزشکیان، رئیس جمهور است.
آقای رئیس جمهور! صبح ها معمولاً چه ســاعتی 

کارتان را شروع می کنید؟
خب معمولاً ساعت هفت.

و معمولاً تا چه ساعتی طول می کشد؟
بســتگی دارد. چون روال که طبیعی نیســت. بعضی 
وقت هــا مثلاً هفت بر می گردیم خانه. بعضی وقت ها 
شش. بعضی وقت ها یازده. بسته به اینکه دنبال چه کاری 
هستیم و چه کاری می کنیم زمان فرق می کند. مثلاً الان 

ساعت چند است که داریم برمی گردیم؟
فکر می کنم یازده.

یازده هم گذشته. دوازده هم نمی رسیم.
فردا می رسیم!

درنتیجه کلیت قضیه این است که بسته به کاری که انجام 
می دهیم و هدفی که داریم، زمانش فرق می کند. ولی تا 

جایی که می دانم ۲۴ ساعته در خدمت نظامیم.
آقای رئیس جمهور من شنیدم که شما قبل از ریاست 
جمهوری اهل ورزش و کوهنوردی بودید. الان در 

زمان ریاست جمهوری تفریح و ورزشی دارید؟
خیلی کم. البته داریم تلاش می کنیم هفته ای یک روز 
برویم فوتبــال بازی کنیم یا کوه برویــم. کوه هم که 
نمی گذارند همین طــوری برویم. جاهایی را انتخاب 
می کنند که در خلوت و تحت حفاظت حرکت کنیم. 
خلاصه آن ارتباط راحــت مردمی ما را قطع کردند و 

می گویند نمی شود. کاریش هم نمی شود کرد.
آقای پزشکیان قبل و بعد از ریاست جمهوری چه 

فرقی کرده است؟
از چه نظر؟ من خودمم و هیچ فرقی نکردم. همان آدمم.

به هرحال مسئولیت و سنگینی آن...
خب! بار کار طبیعتاً خیلی ســنگین تر شده. من خیلی 
وقت ها می گویم آزاد و رها بودیم، حالا گرفتار و زندانی 
شــدیم. اما آن گرفتار و زندانی که به دنبال رفع مشکل 
مردم هستیم. دنبال رفع گرفتاری های مردم هستیم در 
نتیجه لذت بخش است. چیزی که ما را امیدوار به راه و 

تلاش ها و تحمل سختی ها کرده این است که بتوانیم 
گره ای از گره مردم بازکنیم. ذهن و روح بچه ها و مردم را 
شاد کنیم. هرقدر بتوانیم این کار را کنیم، مسیر راحت تر 

و قابل تحمل تر می شود.
می خواهم کمی از روابط شخصی خودتان با رهبر 

انقلاب بگویید. چطور است؟
همیشه صمیمی بودیم. ما سعی کردیم دقیقاً همان چیزی 
که از قبل هم گفتیم و حالا هم می گوئیم، سیاست ها و 
جهت گذاری هایی که ایشــان مشخص کردند همان 
مســیر را طی کنیم و خلاف نیت و جهت گیری ایشان 

حرکت نکنیم.
برخی از رسانه های غربی مدعی اند که ایران از سر 
ضعف وارد مذاکره با آمریکا شــد. از سر ضعف و 

ترس.
شما تا حالا در گفتگو و حرف ما دیدید که گفته باشیم 
بایــد گفتگو و مذاکره کنیم و اگر نکنیم مشــکل پیدا 

می کنیم؟
نه.

در گذشــته برخی می گفتند اگر توافق نکنیم مشکل 
پیدا می کنیم. ما به هیچ وجه آینده کشورمان، خودمان 
و منطقــه را بند به مذاکره نکردیم و داریم کار خودمان 
را می کنیم. قطعاً اگر مذاکره کنیم و آرامش ایجاد کنیم 
و روابطمان را بهتر کنیم، دستاورد خیلی خوبی خواهیم 
داشت اما اینگونه نیست که اگر مذاکره به بن بست برسد 
ما بن بست خواهیم رسید. ما به بن بست نخواهیم رسید. 
کافی است که دست به دست هم بدهیم از نخبگانمان و 
از عقلای خود استفاده کنیم و وحدت و انسجام ایجاد 
کنیم. هیچ مانعی وجود ندارد که اگر وحدت داشته باشیم 
و اگــر به عقلا و نخبگان دل ببندیم و آنها را در صحنه 
نگه داریم، هیچ مشکلی نیست که راه حلی نداشته باشد.

احساس زندانی شدن دارم اما از سویی 
لذت بخش است

44424999با یک تماس مشترک شوید

سرویس سیاسی -     سفیر سابق ایران 
در قبرس گفت: آمریکایی ها قبلاً با این 
سطح غنی سازی موافقت کرده بودند، 
اما اخیــراً صدا های دیگری به گوش 
می رسد و بحث عدم دستیابی ایران به 
هر نوع غنی سازی مطرح شده است. 
 NPT در حالی که وقتی کشوری عضو
است، طبیعتاً حق دارد برای مصرف 
صلح آمیز خود با نظــارت آژانس به 
غنی ســازی ۳.۶۷ درصد دست بزند. 
این محل اختلاف است که در مباحث 

آتی مشخص خواهد شد.
علی اکبر فرازی ســفیر پیشین ایران 
در قبــرس در رابطه با ارزیابی خود از 
تعویض دور چهارم مذاکرات و تغییر 
رویکردی کــه از طرف آمریکا دیده 
می شود، تصریح کرد: بعد از پایان دور 
سوم مذاکرات، صحبت از این بود که 
دوره بعــدی مذاکرات در رم صورت 
گیرد. خبرهای ضد و نقیضی پیرامون 
برگزاری اجلاس در روز شنبه  مطرح 
شــد و نهایتاً ایــن اجلاس به تعویق 
افتاد. طبیعتاً وقتی مذاکره به این سطح 
از اهمیت می رســد، گمانه زنی های 
مختلــف از جهات مختلف صورت 
می گیرد که ممکن است برخی از آن ها 
به واقعیت نزدیک شود و برخی دیگر 
با واقعیت تطابق نداشــته باشد. اما آن 
چیزی کــه از خلال موضوعات بیان 
شــده و از گفته های طرف آمریکایی 
و گفت وگوهای طرف ایرانی و وزیر 
محترم امور خارجه می توان استنباط 
کرد، این اســت که در کلیات توافق 

شده است.
گویا بحث عدم دستیابی ایران به هر 

نوع غنی سازی مطرح شده است
وی ادامه داد: به نظر می رسد صداهای 
مختلفی از واشنگتن به گوش می رسد 
و هر جناحی در واشنگتن می خواهد 
حرف خود را به کرسی بنشاند. ایران 
نمی تواند اصل غنی ســازی را کنار 

بگذارد، اما با درصد غنی سازی ۳.۶۷ 
موافقت کرده است. آمریکایی ها قبلًا 
با این سطح غنی سازی موافقت کرده 
بودنــد، اما اخیراً صدا های دیگری به 
گوش می رسد و بحث عدم دستیابی 
ایران به هر نوع غنی سازی مطرح شده 
اســت. در حالی که وقتی کشــوری 
عضو NPT اســت، طبیعتاً حق دارد 
برای مصرف صلح آمیز خود با نظارت 
آژانس به غنی سازی ۳.۶۷  دست بزند. 
این محل اختلاف است که در مباحث 

آتی مشخص خواهد شد.
وقتی روی اصول اساسی توافق 
کردند، روی جزئیات وقت کشی 

نکنند
ایــن دیپلمات با ســابقه با طرح این 
پرســش که چرا یک دفعه صداهای 
متعدد از آمریکا به گوش می رســد، 
عنوان کــرد: نظر من این اســت که 
جناح هایــی از آمریــکا تحت تأثیر 
القائــات تندروها و مشــخصا خط 
اسرائیلی ها قرار می گیرند و آن ها سعی 
می کنند که مذاکرات به نتیجه نرسد. 
بنابراین این خود ما را هوشیار می کند 
که اولاً هر دو طرف باید هوشیار باشند 
که به مذاکرات ســرعت بدهند و در 
ثانی، وقتی روی اصول اساسی توافق 
کردند، روی جزئیات زیاد وقت کشی 
نکنند. به نظر می رســد که گذشته از 

اســرائیلی ها، اکنون اروپایی ها هم با 
دلخوری از اینکه چرا در جریان قرار 
نگرفته اند، سعی می کنند با استفاده از 
موقعیت گروسی بر مواضع ویتکاف 
و دیدگاه های قبلی آمریکایی ها تأثیر 
بگذارنــد. آن ها هم به نحوی ســعی 
می کنند که حرف خود را به کرســی 
بنشانند و نگذارند که این توافق به این 

سرعت جامعه عمل بپوشد.
فــرازی با بیان اینکه ایران حتماً باید با 
اروپایی ها همان طــور که قبلاً اعلام 
کــرده، رایزنی های خود را ادامه دهد، 
عنوان کرد: در عین حال ایران در دور 
جدید گفت وگوها روی همان ۳.۶۷ 
درصــد تأکید خواهد کرد. من توافق 
را دور از دســترس نمی دانــم، مگر 
اینکه آمریکایی ها تحت تأثیر القائات 
اسرائیلی ها بخواهند خط دیگری را 
پیگیری کنند که در این صورت هر دو 

طرف زیان خواهند کرد.
روسیه همسایه ماست اما به این 

معنی نیست که از تجاوز روسیه به 
اوکراین دفاع می کنیم

این کارشناس ارشد سیاست بین الملل 
با اشــاره به این موضوع که اروپایی ها 
به خاطر مســائل مربوط به اوکراین 
دلخور هستند، اظهار کرد: اروپایی ها 
بحث امنیت اروپا را مطرح می کنند و 
معتقدند که ایران در کنار روسیه ایستاده 

است. این موضوع باید برای اروپایی ها 
تشــریح شود که ما با روسیه به عنوان 
کشور همسایه رابطه ای خوب و نرمال 
داریــم، اما به این معنی نیســت که از 
تجاوز روسیه دفاع می کنیم. این نکته ای 
است که باید برای اروپایی ها جا بیفتد. 
اروپایی ها بحث امنیت خود را مطرح 
می کنند و حاضر نیســتند که ایران در 
جبهه روســیه و در مقابله با اوکراین 
قرار گرفته باشد. ایران هم بارها رسماً 
اعلام کرده که چنین کاری نکرده است. 
باید این را برای اروپایی ها زودتر از این 
تشریح می کردیم. به نظر من، رابطه ما 
با اروپا و هم روسیه می تواند در طول 
هم باشد و نه عرض هم، یعنی رابطه ای 
متوازن باشد و هیچ کدام از این روابط 

نباید علیه دیگری باشد.
کم شدن یک تندرو در ساختار 

تصمیم گیری سیاسی آمریکا به نفع 
خودشان است

وی در خصــوص وضع تحریم های 
نفتــی جدیــد از ســوی آمریکا و 
اســتمرار فشــارهای این کشور بر 
ایران، خاطرنشــان کرد: آمریکایی ها 
سیاســت همزمان هویج و چماق را 
پیگیری می کنند. طبیعتــاً اگر در میز 
مذاکره نتوانند به اهداف خود برسند، 
بحث افزایش تحریم ها را مدنظر قرار 
خواهند داد و اکنون شرکت های چینی 
را تهدید کرده اند. به نظر من، این یک 
عامل فشار برای مذاکرات است. اگر 
مذاکرات از ســر گرفته شود، این ها 
به طور اتوماتیک در مســیر خود قرار 
می گیرنــد. جواب دادن به این و تغییر 
و تحولات به نفع ما خواهد بود. پاسخ 
به این سوال که رفتن والتز چه تغییری 
در روند مذاکرات ایران و آمریکا ایجاد 
می کند سخت اســت و باید دید نفر 
بعدی چه خط مشی را ایجاد می کند اما 
به هر حال، رفتن یک تندرو و کم شدن 
یک تندرو به نفع آمریکایی ها نیز هست.

چه کسانی می خواهند مذاکرات به نتیجه نرسد؟
فرازی سفیر سابق ایران در قبرس مطرح کرد؛

نیم نگاهی به پشت صحنه زندگی رئیس جمهور؛


